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Ternák Tamás skeet sikerei 

Ternák Tamás vagyok, 10. b osztályos tanuló. Egészen kiskorom óta rajongok a vadászatért 

és a puskákért. 12 éves koromban szüleim elvittek a helyi vadásztársaság koronglövész 

versenyére (ahol a papám is tag), ott lőttem először sörétes puskával, azonnal megfogott a 

szépsége, éreztem, hogy ez az én sportom! Szüleimnek javasolták hozzáértő emberek, hogy 

foglalkozzak versenyszerűen ezzel a sporttal, mert jó a szem-kéz koordinációm. 14 éves 

korom óta járok rendszeresen koronglövő edzésekre. 1 év korongvadászat után választottam 

az olimpiai skeetet. 2020 nyarán voltak az első skeet versenyeim, ekkor léptem be a 

Kunfehértói Sc-be. Ebben az időszakban ismertem meg az ország olimpiai bajnokát, Igaly 

Diánát (2021+), aki sok tanáccsal, biztató szóval látott el. Ez évben kétszer második lettem 

országos bajnokságokon. A 2021-es év első versenye a Héraklész Kupa volt Kunfehértón, 

amit egy koronggal az 

ifjúsági csúcstól 

elmaradva 112 találattal 

nyertem meg (125/112). 

Nyáron egymás után több 

verseny volt, ami 

felkészített minket az 

országos bajnokságra. Ezt 

idén július 24–25-én 

rendezték meg 

Sarlóspusztán. Junior 

kategóriában indultam (21 

éves korig van). Nem úgy 

indítottam, ahogy 

szerettem volna, a 6 fős döntőbe negyedik helyen jutottam be. Ami jellemző erre a sportra, 

hogy fejben nagyon ott kell lenni itt ki is jött teljesen: 60 korongból 51 találttal új országos 

junior csúccsal nyertem meg. Nagyon jó érzés a dobogó legfelső fokán állni, megéri a sok 

munka, amit belefektettem én és a szüleim is.  

Jövőbeli terveim: nemzetközi versenyeken indulni és ott jól szerepelni. Hosszú távú tervem: 

kijutni az olimpiára!! Köszönöm edzőmnek, Farkas Mihálynak és az Sc vezetőjének, Lakos 

Dénesnek az eddigi munkájukat és támogatásukat! 
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Kürtös fellépések 

A kürtölés az elmúlt években ismét fontos szerepet kapott a vadászatok, vadászattal 
kapcsolatos rendezvények forgatókönyvében. Mi, kürtösök arra törekszünk, hogy az előbb 
említett eseményeken meg tudjuk teremteni azt a hangulatot, amire az emberek 
számítanak, ha szóba kerül a vadászkürt. A tanév elején az a megtiszteltetés ért, hogy 
átvehettem a kürtös csapat vezetését. Ez nagy felelősséggel jár, ugyanakkor boldogító is, 
mivel látom a munkánk eredményét, azt a fejlődést, amit év eleje óta elértünk. Szerencsére 
idén – az éves átlaghoz képest – viszonylag sok elsős diák gondolta úgy, hogy belekezd a 
kürtölésbe. Ők is szépen fejlődnek, egyre ügyesebbek, és remélhetőleg rövid időn belül már 
fellépésekre is el tudnak velünk jönni. A közelmúltban nem szűkölködtünk fellépések terén. 
Környékbeli trófeaszemléken, kutyás rendezvényen, nagy- és apróvad vadászatokon is jelen 
voltunk, és színesítettük a különféle programokat. Bár még sok van hátra ebből az évből, az 
eddigiek alapján meg vagyok elégedve magunkkal. Az együtt töltött évek során 
összeszoktunk, kialakult egy olyan összhang a csapat tagjai között, ami nagyon fontos ahhoz, 
hogy minden körülmények között át tudjuk adni azt az értéket, amit a kürtöléssel 
képviselünk.  

 

Varga Márton 12. b 
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Szent Hubertusz Vadászverseny 

Ötödik helyezést Vörös László Tőzegparti Vadász Freya nevű kutyájával a Csongrád-Csanád 

megyei Vadászkamara által szervezett Szent Hubertusz Vadászversenyen. A 12. b osztályos 

Vörös László régóta érdeklődik a vadászat iránt, kiskora óta jár édesapjával vadászni. 

Vadászkutyákkal is régóta foglalkozik. Szerdán a fotó kedvéért kutyájával, Tőzegparti Vadász 

Freyával érkezett a Kiss Ferenc Erdészeti Technikumba, ami délelőtt jelentősen feldobta a 

hangulatot az iskolában. László édesapjával nevelte a 2013-as születésű, fekete színű, rövid 

szőrű német vizslát. Nevelésük meghozta a gyümölcsét: László a közelmúltban részt vett a 

Csongrád-Csanád megyei Vadászkamara Kinológiai Bizottsága által szervezett Szent 

Hubertusz vadászkutyás versenyen Mórahalmon, amelyen ötödik helyezést értek el a húsz 

induló közül. A versenyen kihelyezett fácánra, fogolyra lehet vadászni, négy tölténnyel két 

vad volt elejthető. Arra a kérdésre, hogy mi szükséges a sikeres szerepléshez és egy jó 

vadászkutyához, László azt mondta, hogy sok gyakorlás és az, hogy a kutya szokja meg a 

lövést. Mert hiába ügyes egy kutya, ha a lövés eldördülése után a szomszéd faluból kell 

összeszedni. A versenyen a bíró, aki ilyenkor a versenyző mögött halad 15–20 méterrel 

lemaradva, pontozza a vadászt és a kutyáját is: vadászati pontosságot, jártasságot, a 

biztonságot, ügyességet, a sportszellemet, a vadász lőkészségét, a kutya kiképzését, ösztönös 

tulajdonságait. A 12. osztályos diák azt mondta, biztos, hogy jövőre is indulni fognak majd a 

versenyen. 
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Erdészavató 

A kilencedikes diákjaink hagyományos erdészavatóját rendezték meg a belvárosban. Szükség 
is van a látványosságra, mert mint Máhig József, az iskola igazgatója elmondta, szeretnék, ha 
jövőre az idei kettő helyett három kilencedikes osztályt és egy új képzést – földmérő, 
földügyi és térinformatikai technikus – tudnának indítani. Az erdészavató hajtáson 57 
kilencedikes vett részt, őket a keresztapák, a tizenegyedikesek fogadták és avatták erdésszé 
azzal, hogy az állatbőrbe öltözött diákokat végighajtották a Kárász utca egy részén. 
Vaddisznó, dám és gím tarvad és szőrmés kártevők vonultak fel Szeged belvárosában, miután 
az iskola fúvósai megadták a jelet. A 9. a osztályos Pataki Csanád azt mondta, nem izgul, 
tudja, mire számíthat, felkészülten várta az avatást. Ismét a kürtösök következtek, a 
Jägermarscht fújták, majd a kilencedikesekből teríték lett, és a kétosztálynyi diák lefeküdt a 
Klauzál tér két oldalára. Az újonnan erdésszé avatott kilencedikesek nem is tudták, milyen 
szerencsések. Volt olyan év, amikor havas esőben, fagypont körüli hőmérsékletben feküdtek 
ki a térre. Most legalább sütött a nap.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Természetismereti vetélkedő 

Idén második alkalommal szervezte meg iskolánk a Természetismereti vetélkedőt általános 
iskolások számára. A versennyel szeretnénk felhívni a diákok figyelmét az ökológiai 
problémákra, és környezettudatos magatartásra buzdítjuk őket. A vetélkedő keretein belül a 
kisiskolásoknak lehetőségük adódik az iskolánkat megismerni, így pályaválasztásukat is 
segítjük. 

A verseny két fordulóból állt, az első fordulóban egy online tesztet kellett a csapatoknak 
kitölteni megadott cikkek ismeretanyagából. A feladatsort 6 csapat töltötte ki, a második 
fordulón viszont csak 4 csapat vett részt. A második forduló október 21-én, pénteken került 
megrendezésre. A csapatokat délelőtt fogadtuk az iskolában, Máhig József igazgatóúr 
köszöntötte a vendégeket, majd Szabó József tanárúr vezetésével egy sétára indultunk, ahol 
megismertük Szeged nevezetes helyeit, gyűjtöttünk makkot, megismertünk néhány fafajt,  
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Természetismereti vetélkedő 

Idén második alkalommal szervezte meg iskolánk a Természetismereti vetélkedőt általános 
iskolások számára. A versennyel szeretnénk felhívni a diákok figyelmét az ökológiai 
problémákra, és környezettudatos magatartásra buzdítjuk őket. A vetélkedő keretein belül a 
kisiskolásoknak lehetőségük adódik az iskolánkat megismerni, így pályaválasztásukat is 
segítjük. 

A verseny két fordulóból állt, az első fordulóban egy online tesztet kellett a csapatoknak 
kitölteni megadott cikkek ismeretanyagából. A feladatsort 6 csapat töltötte ki, a második 
fordulón viszont csak 4 csapat vett részt. A második forduló október 21-én, pénteken került 
megrendezésre. A csapatokat délelőtt fogadtuk az iskolában, Máhig József igazgató úr 
köszöntötte a vendégeket, majd Szabó József tanár úr vezetésével egy sétára indultunk, ahol 
megismertük Szeged nevezetes helyeit, gyűjtöttünk makkot, megismertünk néhány fafajt, 
néztünk szecessziós épületeket és fellátogattunk a Dóm toronyba. A sétát mindenki nagyon 
élvezte, érdekes és izgalmas program volt, ahol a különböző általános iskolákból érkező 
kisdiákok összeismerkedtek egymással. A program után kimentünk a Csemetekertbe, ahol az 
utolsó megmérettetés következett! Játékos ügyességi és elméleti feladatokat állítottunk 
össze, légpuskával célba lőttek, állathangokat és fűszernövényeket ismertek fel, távolságot 
becsültek és még kézi fűrészt is használtak. Előzetes feladata volt a csapatoknak, hogy 
figyelemfelívó plakátokat készítsenek egy környezetvédelmi-természetvédelmi témában, ezt 
a verseny utolsó feladataként bemutatták egymásnak és a zsűrinek. Igényes, kreatív és 
tartalmas plakát és figyelemfelhívó beszédek születtek. 

A verseny zárásaként együtt meguzsonnáztunk, miközben mindenki izgatottan várta az 
eredményhirdetést. A díjazottak értékes ajándékcsomagot vehettek át, volt benne könyv, 
sapka, kulcstartó, folyóirat és még sok apróság. Minden csapat vihetett haza szil csemetét, 
melyet nagy örömmel fogadtak. Az ajándékok nagy részét a STIHL cég ajánlotta fel, ezúton is 
szeretnénk nekik megköszönni a támogatást! 

Köszönjük szépen a verseny lebonyolításában részt vevő kollégák munkáját, a szülők és 
tanárok felkészítő munkáját, valamint a STIHL cég támogatását! Reméljük, ezzel a 
vetélkedővel hagyományt teremtünk, és a következő években egyre többen fognak a 
program iránt érdeklődni. Iskolánk nagy hangsúlyt fektet a környezettudatosságra nevelésre 
és a felelős magatartás kialakítására. 

Fodorné Volford Bettina 
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Egyszer majd vezethetem 

 

Mi a harvester? Olyan erdészeti gép, amelyek a fa tőről való elválasztását és hozzá 

kapcsolódóan egyéb műveleteket képes elvégezni, például gallyazás, darabolás, rakásolás, 

előközelítés, közelítés. A harvesterek fontosabb változatai: döntő-rakásoló, döntő-előkészítő, 

döntő-közelítő, döntő-gallyazó-előközelítő, döntő-gallyazó-rakásoló, döntő-gallyazó-

osztályozó-előközelítő és döntő felkészítő gépek. Mivel a mezőgazdasági és erdészeti 

munkákban a munkaerőhiány miatt egyre kevesebb emberi erőt tudnak a különböző cégek 

használni, ezért a harvesterek egyre nagyobb szerepet kapnak. Főleg kis törzsátmérőjű 

erdőkben, például erdei fenyő és fekete fenyő állományokban, használják ezeket a gépeket.  

A Vimek 400 d6 jelzésű gyérítési harvester is egy egész brigád munkáját képes kiváltani a 

törzskiválasztó gyérítésben. A gép jellemzéséről azt kell tudni, hogy fogyasztása 

üzemóránként 5 liter alatt van, ami egészen jó értéknek mondható. Erőforrása egy 60 lóerős, 

2,6 literes, 4 hengeres Caterpillar típusú dízelmotor. Vágófeje 30, vagy annál egy kicsivel 

nagyobb centiméter törzsátmérőjű fákat képes kidönteni, daruja 4,6 méter kinyúlású. 

Viszonylag kicsi a géptest, ezért könnyebb vele a manőverezés nemcsak kultúr- vagy ültetett 

erdőkben, hanem őshonos fafajokból álló állományokban is. 

Kezelése nem túl bonyolult: 1–2 nap alatt ráállhat az ember keze, amennyiben már dolgozott 

korábban harvesterrel. Hátránya, hogy nem túl jó a terepjárása, főleg meredek 

hegyoldalakon nem túl biztonságos vele a munkavégzés, kicsi méretéből adódóan ezen a 

területen a leginstabilabb. Összességében nagyon jó gépek a harvesterek, például az említett 

Vimek 400 is egy remek modell.  

Források:  

Gyérítési harvester, és forwarder a Mecsekben. Erdő-Mező Online és Magazin. 

https://www.youtube.com/watch?v=01vTCyTVg1Q. 

Horváth Béla – Horváth Attila László: Többműveletes erdészeti gépek. Budapest: Szaktudás 

Kiadó Ház, 2021.  

Gergely Bálint 10. a 
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Adj vért, ments életet! 

Október 21-én, pénteken kora reggel nagy volt az izgalom az iskolánk ebédlője körül, sok 
tanuló izgatottan várta a véradást! A véradási hajlandóság az elmúlt években sajnos egyre 
jobban csökkenő tendenciát mutat, ezért is szeretnénk a fiatalabb korosztály életébe is 
beültetni ezt a fajta segítségnyújtást. Iskolánk idén már a második alkalommal szervez 
véradást az Országos Vérellátó Szolgálat és a Magyar Vöröskereszt közreműködésével.  

A véradás egy jótékony cselekedet. Abból ad a véradó, amire a másik embernek nagy 
szüksége van, és ez semmivel sem pótolható. Az új véradók izgatottsága indokolt, hiszen 
nem tudják, mi vár rájuk. A véradás során többször lehetett hallani a kérdést: „Nagyon fáj”? 
Sok embernek a tűtől való félelmét is le kell küzdenie. A segítségnyújtás, a nemes gesztus, a 
napi hőscselekedet érzése általában felülírja ezt a félelmet. A véradással nemcsak segítenek 
az emberek, hanem az elvégzett szűrővizsgálatok révén a véradók visszacsatolást is kapnak 
aktuális egészségügyi állapotukról. Sokan most tudták meg, hogy milyen vércsoportú is a 
vérük. 26 diák és tanár jelentkezett vért adni, közülük 21 embernek sikerült is. A hős diákok 
az OVSZ-től kapott ajándékok mellett az iskolától pihenést kaptak, a próbatétel után 
mehettek haza. 

A véradás egy jó cselekedet! Mindenképp arra ösztönzök mindenkit, aki eddig még nem 
szánta rá magát, hogy próbálja meg. Mert segíteni mindig jó! 
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Erdészek Strasbourgban 

Iskolánk az Európai Parlament Nagykövet Iskolája. Ezt a címet azért kaphatta, mert 2019-ben 
egy pályázat útján egyike lett annak az ötven intézménynek, amelyek bekapcsolódtak a 
Nagykövet Iskola programba. Azonosultunk azzal a céllal, hogy felkeltsük diákjaink figyelmét 
Európa és az európai parlamenti demokrácia iránt, és a tanévek során különféle iskolán 
belüli és kívüli programon keresztül aktív ismereteket nyújtsunk az Európai Unióról és 
különösen az Európai Parlamentről. 

Így kapcsolódhattunk be az Euroscola játékba 2020-ban, melyben az EU-val kapcsolatos 
kérdésekre kellett válaszolni. Tanulóink kimagasló eredménnyel, 46 ponttal zárták a 
versenyt, hiszen a magyarországi versenyzők közül másik két iskolával együtt, megnyerték a 
lehetőséget, hogy részt vegyenek egy tanulmányi kiránduláson Strasbourgban, és 
megismerjék az Európai Parlamentben zajló munkát. A Covid19 járvány azonban 
keresztülhúzta számításainkat. Az utazás elmaradt, amit 2022. november 25-én 
pótolhattunk. 

24 diák 2 kísérőtanárral vehetett részt a programban. A hivatalos plenáris ülésen kérdéseket 
tehettek fel a képviselőknek angol nyelven, amikre először Dita Charanzová az EP alelnöke, 
majd Aleyda Hernandez Laviades igazgató, az EU Ipari, Kutatási és Energiaügyi Bizottság és a 
Belső Piaci és Fogyasztóvédelmi Bizottság tagja válaszolt. Ebéd után pedig szekciókban, 
különböző témákban zajlott a munka délután 16 óráig, európai demokrácia és 2024. évi 
európai parlamenti választások témakörben. A munkát színesítette, hogy online 
bekapcsolódó iskolákból is hangozhattak el kérdések. 

A nap közös fotózással zárult. 
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Ott-tartózkodásunk eseményeit gyarapította advent kezdete. Strasbourg városközpontja 
fényárban úszott, a dóm előtti téren ünneplésbe kezdtek az emberek, a házak falát, ablakait 
monumentális karácsonyi díszek tarkították. 

Jó lett volna még tovább maradni, megnézni a nevezetességeket is, de sajnos időnk lejárt, a 
hazautazással zárult programunk. 

Személyes beszámoló az útról 

Bizonyára már mindenki hallott strasbourgi utazásunkról, de ha esetleg nem, akkor mesélnék 

róla kicsit. 

Az utazáson azok a tanulók vehettek részt, akiknek kiváló a tanulmányi eredménye, vagy 

valamilyen EU-s tevékenységnek voltak részesei. 

Utunk hajnalban kezdődött 4:30 magasságában, Máhigné Stefanovits Márta és Martincsek 

Béla Zoltán tanárok kíséretével. 

Mivel busszal mentünk, elég hosszú utunk volt, de megérte. Láttunk rengeteg hegyet, mezőt, 

és amikor hegyekben láttunk távolról este kivilágított településeket, az valami 

elmondhatatlan. 

A szállást nagyjából 20 és 21 óra között foglalhattuk el, vacsorázni pedig egy nagyon közeli 

McDonald’s-ban vacsoráztunk.  



XXXVII. évfolyam 2. szám                                2022. ősz 
 

 Oldal 12 
 

Másnap a szálláson kapott svédasztalos reggeli után meglátogattuk az EU parlamentjét, amit 

egy helyijáratos busszal közelítettünk meg.  

Mikor odaértünk, átvizsgáltak minket és beléphettünk az EU „párbajozó” épületébe, egyből 

elvittek minket reggelizni újból – gondolhatja mennyire sajnáltuk. A megismételt reggeli után 

bementünk az EU üléstermébe és 

végighallgattunk megannyi kérdést 

és választ az idei téllel 

kapcsolatban, valamint 

megismertették velünk azt a 

programot, amin részt vettünk, az 

Euroscola-t. Ezután elvittek minket 

ebédelni, amely Hamburger volt. A 

tápláló ebéd urán visszamentünk az 

ülésterembe és különböző 

kérdésekre adtunk választ, valamint 

más nemzetek tanulóival is 

megismerkedhettünk, hisz az egyik 

feladat az volt, hogy üljünk egy random helyre és kezdjünk el beszélgetni a mellénk ülővel. A 

végén pedig kihívták a kísérő tanárokat is, ami bizonyára megtisztelő lehetett. 

A program mindennel együtt – tehát 

reggelivel és ebéddel együtt is – nagyjából 

16–17 óra között ért végett és saját 

busszal visszamentünk a szállásra. Maga 

az EU-s rendezvény nagyon élvezetes és 

szórakoztató volt. Miután visszamentünk a 

szállásra, elmentünk kicsit várost nézni, és 

meg kell mondjam, Strasbourg egy szép 

város. Másnap hét óra magasságában 

indultunk haza és útközben megnéztük 

egy kicsit Münchent. Szép bajor házakat is 

láttunk és én eleve szeretem a bajor 

épületeket, úgyhogy boldog voltam. 

Szegedre másnap vasárnap hajnal 1 órára 

értünk haza. 

Összegzés: Nagyon kellemes utunk volt, jó ellátással és jó programokkal. 

  

            

 

 

Füves Bogdán 10. a 
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Sportsikerek 

2022 őszi félévében nagy örömmel figyelhettük meg a Kiss Ferences diákoknak a sport és 

versenyzés iránti érdeklődését. Az összemérettetések során nem csak a csapatért, hanem az 

intézményért is küzdhettek más iskolák diákjai ellen.  

Először a tájfutó diákolimpia került megrendezésre Szegeden a 

Kisstadionban az V–VI. korcsoportban, ahol Parrag Levente és 

Szalóki Zétény képviselte az iskolát. Mindketten a középmezőnyben 

végeztek a 3 km-es távot követően, így sajnos nem kerültek be a 

megyei döntőbe.  

Az iskolában 

legnépszerűbb sportág 

a futball, így ezeken a 

versenyeken vettünk 

részt a legtöbbször. Az 

első megmérettetés az 

Ásotthalom által 

szervezett  AASzC Vándorkupa volt, ahol a csapat 

magját a 10. évfolyamosok adták, idősebb 

diákokkal kiegészítve. A következő években 

meghatározó csapattá válhatnak, a csapategység 

erősítése jelenleg a legfontosabb cél.  

Ezenkívül részt vettünk a futsal 

diákolimpia városi selejtezőjén, 

illetve az országban mindenhol 

megrendezésre kerülő Fair Play 

kupán, ahol az első fordulóban 

háromból három győzelmet 

arattak diákjaink, 8 lőtt és 0 kapott 

góllal. A csapat tagjai itt 11., 12. és 

13. évfolyamos diákok, akik az 

egész tornán fegyelmezett és 

sportszerű játékot mutattak, 

gratulálunk nekik!  

Külön öröm, hogy más sportágakban is igen nagy érdeklődést mutatnak tanulóink. A 

pingpong, illetve a röplabda diákolimpián is először szerepelhettek Kiss Ferencesek, ahol 9. 

és 10. évfolyamos diákok vettek részt. Utóbbiból már edzésekre is lehet járni hétfőnként az 

iskola tornatermébe lelkes testnevelőnknek köszönhetően.  
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2023-ban szintén sok versenyzési lehetőség lesz, várjuk 

mindenki jelentkezését. 

 

 

Sportsikerekben gazdag új évet kívánunk minden diáknak, 

hajrá Kiss Ferenc! 
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Keresztrejtvény 
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